
تعادل |
»نبود توافقنامه هاي تجارت آزاد و ترجيحي ميان ايران و 
برزيل«، تا امروز مهم ترين مانع توسعه روابط اقتصادي دو 
كشور بوده است. يكي ديگر از موانع توسعه روابط اقتصادي 
دو كشور، مش��كلات انتقال پول و روابط بانكي است كه 
دولت هاي ايران و برزيل بايد هرچه زودتر با تدابير خود، اين 
مشكل را از ميان بردارند. امضاي تفاهمنامه اي براي در نظر 
گرفتن معافيت هايي در زمينه صادرات و واردات محصولات 
كش��اورزي ميان ايران و برزيل، ظرف ۱۰ س��ال گذشته 
تاكنون عملياتي نشده است. از اين رو، عضويت دو كشور در 
بريكس ظرفيت بسيار مناسبي براي توسعه همكاري هاي 
تجاري دو كشور به ش��ما ر مي رود، كه نتوانسته اند از اين 
فرصت استفاده زيادي كنند. در حال حاضر برزيل به ايران 
6-7 ميليارد دلار ص��ادرات دارد و حجم صادرات ايران به 
برزيل حدود ۱۰۰ ميليون دلار اس��ت. در مقابل، معاون 
رييس جمهور برزيل با اش��اره به اينك��ه به دنبال افزايش 
واردات از ايران هستيم، گفت: از سوي رييس جمهور برزيل 
ماموريت دارم تا اقدامات لازم در زمينه تجارت ميوه، پسته 
و خاويار همكاري هاي خوبي داشته باشيم. در همين حال، 
رييس اتاق مشترك بازرگاني ايران و برزيل همچنين از عزم 

ايران براي ايجاد بانك مشترك با برزيل خبر داد. 

   آمادگي اتاق بازرگاني ايران 
براي ارتباط با ساير دنيا 

همايش تج��اري اي��ران و برزيل روز گذش��ته در محل 
ات��اق بازرگان��ي ايران برگزار ش��د. صمد حس��ن زاده در 
همايش تج��اري كه با حض��ور ژرالدو آلكمي��ن، معاون 
رييس جمهور برزيل برگزار ش��د، ضمن اشاره به مراسم 
تحليف رييس جمهوري، گفت: ايران علاقه مند به توسعه 
روابط اقتصادي خود با كشورهاي دوست و همسايه است و 
دولت تلاش مي كند فعالان اقتصادي بتوانند از مزايايي اين 
ارتباط و روابط اقتصادي بهره مند شوند. رييس اتاق ايران 
افزود: اقتصاد اي��ران در حوزه هاي مختلف ظرفيت هايي 
دارد و اميدواريم تجار و فعالان اقتصادي براي بهره گرفتن 
از اين ظرفيت ها برنامه و همكاري منسجمي داشته باشند. 
او با اشاره به روابط تجاري ايران و برزيل تصريح كرد: نبود 
توافقنامه هاي تجارت آزاد و ترجيحي ميان ايران و برزيل، 
از مهم ترين مانع توسعه روابط اقتصادي دو كشور بوده كه 
اميدواريم در اين دوره اين مانع برطرف شود. رييس اتاق 
ايران با شاره به زمينه هاي متعدد همكاري اقتصادي، اظهار 
كرد: ايران در حوزه توليدات پزشكي و دارويي، انرژي هاي 
تجديدپذير، نفت، گاز و پتروشيمي، معدني، صنايع خودرو، 
صنايع غذايي و كش��اورزي و خدمات فني و مهندس��ي، 
زمينه هاي مناس��بي براي همكاري هاي مشترك دارد و 
تقويت اين همكاري ها نياز به توسعه روابط دوجانبه دارد. 
او تاكيد كرد: اتاق ايران آمادگي لازم براي توسعه همكاري 
با كشورهاي دنيا را دارد و اميدواريم در توسعه همكاري با 

برزيل گام هاي خوبي برداشته شود.

   معدن زمينه مناسبي براي همكاري است
در ادامه محمدرضا بهرامن، نايب رييس اتاق ايران از ظرفيت 
معدن در ايران گفت: در ايران پتانسيل بالايي در حوزه معدن 
وج��ود دارد، 7 درصد ذخاير معدني دنيا در ايران قرار دارد 
و اميدواريم فضاي بهره برداري براي اين معادن هم فراهم 
شود. در اين حوزه ايران و برزيل مي توانند همكاري خوبي 
داشته باشند. او ادامه داد: كشور برزيل يك كشور معدني 

است و ما آن كشور را الگوي همكاري براي خود مي دانيم 
و مي توانيم با برزيل همكاري اقتصادي داشته باشيم. براي 
همكاري بهتر از فعالان اقتصادي برزيل و فعالان حوزه معدن 
دعوت مي توانيم تا به ايران بيايند و با نيازها و ظرفيت هاي 
همديگر آشنا شويم و باهمديگر در ادامه مسير همكاري 
ك��رده و از تجربيات ه��م در حوزه آب، محيط زيس��ت و 

كشاورزي و معدن استفاده كنيم.

   با رفع موانع زمينه همكاري 
در حوزه انرژي هموار شود

در ادامه اين نشست قدير قيافه، نايب رييس اتاق ايران هم 
با اشاره به ظرفيت هاي اقتصادي در حوزه نفت، گاز، معدن 
و كشاورزي برزيل، گفت: چند سال قبل ايران و برزيل در 
حوزه نفت و گاز در زمينه اكتشاف و حفاري، قراردادهايي را 
امضا كرده بودند ولي به دليل تحريم ها اين همكاري متوقف 
ش��د كه اميدواريم با رفع موانع بار ديگر زمينه همكاري 
در بخش انرژي فراهم ش��ود. او ادامه داد: ايران و برزيل در 
بريكس ظرفيت بسيار مناسبي براي توسعه همكاري هاي 
تجاري دارند. در حوزه صنعت، تجارت و كشاورزي و موارد 
چون توليد آمونياك و اوره، دانش فناوري هاي نوين زمينه 

همكاري بالايي وجود دارد.

   برزيل به دنبال توسعه تجارت با ايران
ژرالدو الدو الكامين معاون رييس جمهور برزيل امروز در 
همايش تجاري ايران و برزيل در اتاق بازرگاني ايران اظهار 
كرد: سال ها است كه روابط دوستانه اي ميان دو كشور وجود 
دارد و من اينجا هستم كه اين روابط را توسعه دهم. موانعي 
در توسعه همكاري هاي اقتصادي ميان دو كشور ايران و 
برزيل در بخش هاي مانند مانند پتروشيمي، انرژي، تجارت 
غذا، صنعت وجود دارد كه با همكاري با يكديگر مشكلات 

رفع مي شود.

وي با اش��اره به اينكه به دنب��ال افزاي��ش واردات از ايران 
هستيم، گفت: از سوي رييس جمهور برزيل ماموريت دارم 
تا اقدامات لازم براي تقويت هرچه بيشتر روابط دو كشور را 
انجام دهم. معاون رييس جمهور برزيل افزود: روز گذشته، 
در ديدار با وزير كشاورزي ايران، گفت وگوهاي سازنده اي 
براي گش��ودن بازارهاي خودمان به روي تجار دو كشور، 
داشتيم. ما مي توانيم در زمينه تجارت ميوه، پسته و خاويار 
همكاري هاي خوبي داش��ته باشيم. وي با تأكيد بر اينكه 
بايد در راستاي تقويت روابط دو كشور حركت كنيم، گفت: 
فرصت هاي متعددي در حوزه سلامت و توليدات دارويي، 
مهندسي، صنعت و توليد كودهاي مورد نياز كشاورزي براي 

تجار دو كشور وجود دارد.

   وزارت خارجه از بخش خصوصي ايران 
حمايت مي كند

عيسي كاملي، مديركل امريكاي وزارت خارجه هم از لزوم 
تقويت حمايت وزارت خارجه از بخش خصوصي ايران گفت. 
ايران و برزيل روابط اقتصادي باثباتي دارند كه با عضويت 
ايران در بريكس، افق هاي جديدي در همكاري اقتصادي 
هموار خواهد شد.كاملي گفت: برزيل با وجود تحريم هاي 
مختلف، از ظرفيت هاي اقتصادي كه مشمول تحريم نيست، 
در رابطه با ايران استفاده مي كند. براي همين ايران و برزيل 
در حوزه تجارت صنايع غذايي، كش��اورزي، بهداشتي و 

دارويي روابط خوبي دارند.
در اين نشست ادوارد گراديلونه، سفير برزيل در ايران هم از 
آينده روشن رابطه تجاري ايران و برزيل گفت و اينكه با وزير 
جهاد كشاورزي ايران، گفت وگوهايي براي گشودن بازارها 
به روي تجار دو كشور، داشتيم. ما مي توانيم در زمينه تجارت 
ميوه، پس��ته و خاويار همكاري هاي خوبي داشته باشيم. 
همچنين اين تجربه را مي توانيم در حوزه معدن و صنعت 

هم تكرار كنيم.

   تعرفه هاي گمركي برزيل 
براي كالاهاي ايراني زياد است

فخرالدين عامريان، رييس اتاق مشترك ايران و برزيل در 
اين نشست از مشكلات تجار ايراني در تجارت با برزيل گفت: 
نبود توافقنامه هاي تج��ارت آزاد و ترجيحي ميان ايران و 
برزيل، تا امروز مهم ترين مانع توسعه روابط اقتصادي دو 
كشور بوده است. يكي ديگر از موانع توسعه روابط اقتصادي 
دو كشور، مش��كلات انتقال پول و روابط بانكي است كه 
دولت هاي ايران و برزيل بايد هرچه زودتر با تدابير خود، اين 

مشكل را از ميان بردارند.
رييس اتاق مشترك بازرگاني ايران و برزيل همچنين از عزم 
ايران براي ايجاد بانك مشترك با برزيل خبر داد و گفت: در 
تلاش هستيم با ارتباط گيري با دو بانك برزيلي و ايجاد بانك 
مشترك بين ايران و برزيل مبادلات تجاري با اين كشور را به 
صورت مستقيم انجام دهيم، نتيجه اين امر در آينده اعلام 
خواهد شد. او ادامه داد: تعرفه هاي گمركي در حوزه هاي 
مختلفي مانند فرش و ساير محصولات براي ايران خيلي 
زياد است؛ اميدواريم اين موضوع بررسي شود و مشكلات 
تجار ايراني برطرف شود. در حال حاضر برزيل به ايران 7-6 
ميلي��ارد دلار واردات دارد و حجم صادرات ايران به برزيل 
حدود ۱۰۰ ميليون دلار است كه اميدواريم به يك ميليارد 
دلار برسد. همچنين درخواست ما توجه به ظرفيت هاي 

تجارت به شيوه تهاتر است.
لودمار گونسالوس دآگيارنتو، معاون وزير در بخش توسعه 
تجارت، علوم و فناوري، نوآوري و فرهنگ برزيل از سابقه 
تاريخي دوس��تي ايران و برزيل گف��ت: اميدواريم از اين 
ظرفيت هاي خوب دوستي، در حوزه تقويت روابط اقتصادي 
استفاده كنيم. البته ما ما علاقه مند هستيم تجارت با ايران 

را بيشتر كرده و صادرات را افزايش دهيم.
در اين نشست، سفراي كشورهاي آرژانتين، مكزيك، شيلي 

و پرتغال نيز حضور داشتند.
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جزييات تازه از معرفي دو مسوول 
ارشد صمت به دادگستري

وزير اقتصاد با اشاره به ماجراي معرفي دو مسوول ارشد 
وزارت صمت به دادگستري اعلام كرد در جلسه اي با وزير 
صمت، اين موضوع بررسي و مقرر شد بدون اينكه نيازي 
به ورود قوه قضاييه باشد، خود وزارت صمت اين موضوع 
را حل و فصل كند. به تازگي رييس مركز بهبود محيط 
كسب و كار وزارت اقتصاد دو نفر از مقامات ارشد وزارت 
صمت )دستيار وزير و رييس سازمان توسعه تجارت( 
را به عنوان متخلف در حوزه بخش��نامه هاي تجاري به 
دادگستري تهران معرفي كرده است. در همين راستا 
سيد احس��ان خاندوزي در گفت وگو با تسنيم، با اشاره 
به بررسي اين موضوع به همراه وزير صمت در جلسه اي 
مشترك، گفت: در جلسه اي با وزير صمت اين موضوع 
بررسي ش��د و قرار ش��د بدون اينكه نيازي به ورود قوه 
قضاييه باش��د، خود وزارت صمت اين موضوع را حل و 
فصل كند. خاندوزي افزود: بعد از رس��انه اي شدن نامه 
آقاي س��ياح، وزير صمت به صراحت اعلام كرد كه اين 
موضوع توسط وزارت صمت با فوريت بررسي مي شود. 
بر اين اساس مقرر ش��د اين موضوع به صورت فوري از 
جانب وزير صمت و بدون نياز به ورود قوه قضاييه بررسي 
و رسيدگي شود. وزير اقتصاد خاطرنشان كرد: ما نيز اين 
موضوع را به دبير شوراي هيات مقررات زدايي منعكس 
كرده ايم و هيات مقررات زدايي اين موضوع را از طريق 

دستگاه قضا پيگيري نمي كند.

افت تراز تجاري در دولت 
سيزدهم از سال ۹۰ بي سابقه بود

حسين سلاح ورزي، عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
اي��ران در گفت وگو با ايلن��ا در ارزيابي تجارت خارجي 
ايران در دولت گذشته توضيح داد: آنچه درباره تجارت 
خارجي ايران در س��ال ۱۴۰۲ مسلم و مبرهن است، 
اين است كه براساس آمار رسمي منتشرشده از سوي 
گمرك جمهوري اسلامي ايران تراز تجاري كشور در 
اين س��ال بيش از ۱6 ميليارد دلار كاهش داشته و در 
اين س��ال واردات از صادرات پيش��ي گرفته است، اين 
رقم با احتس��اب اين موضوع اعلام مي شود كه همواره 
براي ارزيابي تراز تجاري كشور صادرات غيرنفتي مورد 
محاسبه قرار مي گيرد.  وي افزود: در اوايل سال ۱۴۰۲، 
تداوم جنگ اوكراين و روسيه و افزايش تورم در امريكا 
شرايطي را فراهم آورد كه امريكا فشارهاي وارد بر ايران را 
در فروش نفت كمتر كرد و در همين حال افزايش قيمت 
نفت هم سبب شد درآمدهاي ايران از محل فروش نفت 
افزايش يابد فارغ از اينكه درآمد حاصل از فروش نفت به 
كشور منتقل شده يا نه، اما به هر حال آمارها گوياي اين 
است كه در سال گذشته صادرات نفتي كشور افزايش 
پيدا كرده بود.  س��لاح ورزي تصريح ك��رد: با اين حال 
ميزان منفي شدن تراز تجاري كشور در سال ۱۴۰۲ از 
سال ۱۳۹۰ تا اين سال سابقه نداشته است اما در سال 
۱۴۰۲ دولت با آمارسازي و آماربازي صادرات نفتي را 
در سنجش تراز تجاري كشور به حساب آورد.  رييس 
پيشين اتاق بازرگاني ايران ادامه داد: آنچه بيش از هر چيز 
در سال ۱۴۰۲ به اين ميزان از منفي شدن ترازي تجاري 
كشور انجاميد، سياست هاي ارزي و سياست هاي تجاري 
دولت به ويژه پيمان سپاري ارزي و الزام صادركنندگان 
به رفع تعهدات ارزي در س��امانه نيما بود؛ اين الزامات 
سبب شد صادرات براي طيف گسترده اي از بازرگانان 
توجيه اقتصادي نداشته باش��د و آنها صادرات خود را 
كاهش دهند و علاوه بر اينها بي ثباتي در قوانين تجاري 
و اتخاذ تصميمات ناگهاني و يك شبه به بهانه تنظيم 
بازار داخلي هم مزيد بر علت بود و اين امر گاه به از دست 
رفتن بازارهاي صادراتي مي انجاميد.  وي يادآور ش��د: 
افزون بر س��ال ۱۴۰۲ در سه ماهه نخست سال ۱۴۰۳ 
نيز شرايط چندان مطلوب بازرگانان نبود و اكنون نيز 
قطعي گسترده برق در تابس��تان مي تواند به كاهش 
عرضه انواع كالا و در ادامه افت صادرات بينجامد. بنابراين 
تجارت غيرنفتي ايران از سال گذشته تاكنون روزهاي 
خوبي را تجربه نكرده است.  اين عضو هيات نمايندگان 
اتاق بازرگان��ي ايران در ادامه ب��ه چالش هاي خارجي 
تجارت ايران پرداخ��ت و توضيح داد: اين معضلات در 
شرايطي گريبانگير صادركنندگان شده كه تحريم ها، 
مشكلات مربوط به اف اي تي اف و چالش هاي مربوط 
به معاملات بانكي همچنان پيش روي بازرگانان ايران 
قرار دارد. وي اضافه كرد: در س��ال ۱۴۰۲ فرصت هايي 
براي تقويت ص��ادرات غيرنفتي ايران وجود داش��ت؛ 
از جمله اين فرصت ه��ا افزايش قيمت ارز در كش��ور 
بود، اين اتفاق مي توانس��ت صادرات را براي بازرگانان 
ايراني توجيه پذيرتر كند و همچنين بروز جنگ ميان 
روس��يه و اوكراين مي توانست به تقويت حضور برخي 
كالاهاي ايراني در بازار روسيه بينجامد اما سياست هاي 
تجاري و ارزي كشور فرصت بهره برداري حداكثري از 
اين فرصت ه��ا را از بازرگانان بخش خصوصي گرفت.  
سلاح ورزي همچنين اظهار كرد: موضوع ديگري كه 
سال گذشته در تجارت خارجي ايران مشكل ساز شد 
اتفاقاتي بود كه در عراق افتاد؛ در حالي كه عراقي ها به 
دنبال اعتباربخشي به پول ملي خود بودند، امريكا حلقه 
تحريم ها را بالاتر برد و دلار نيز در عراق دونرخي شد و 
نرخ ارز در صرافي هاي عراق و بازار آزاد ۱۵ تا ۲۰ درصد 
بيش��تر از نرخ رسمي ارز در اين كش��ور شد، اين اتفاق 
سبب ش��د كه خريدار عراقي در معامله با تاجر ايراني 
۲۰درصد هزينه بيشتري متحمل شود و اين از قدرت 
رقابت كالاهاي ايراني در بازار عراق بكاهد.  وي در نهايت 
به تاثير كاهش صادرات ايران در بازار سرمايه پرداخت و 
گفت: پيامدهاي كاهش صادرات غيرنفتي علاوه بر آمار 
گمرك در بازار سرمايه هم نمايان است، از ابتداي سال 
گذشته تاكنون قيمت ارز در كشور جهش چشمگيري 
داشته و با توجه به افزايش درآمدهاي ارزي شركت هاي 
صادرات محور نماد اين شركت ها در بورس بايد تقويت 
مي شد و ارزش آنها بالا مي رفت چون درآمد و سود آنها 
افزايش پيدا كرده بود و اين اتفاق همچنين مي توانست 
به بهبود شاخص بورس بينجامد اما چون شركت هاي 
صادرات محور نتوانستند از محل صادرات نفعي ببرند 

مي بينيم كه بازار سرمايه هم حال و روز خوشي ندارد.

مطالبه ورود گمرك به كم اظهاري 
صادرات محصولات پتروشيمي

به گ��زارش خبرگزاري تس��نيم، يك��ي از مهم ترين 
چالش هايي كه در زمينه تجارت وجود دارد، كم اظهاري 
در ص��ادرات و بي اظهاري در واردات اس��ت. با توجه به 
بررسي هاي سازمان توس��عه تجارت اين دو چالش از 

مهم ترين عوامل ناترازي تجاري كشور هستند.
اخيرا مساله جديدي پيرامون كم اظهاري در صادرات 
به وجود آم��ده كه مربوط به ص��ادرات در محصولات 
پتروشيمي است. بر همين اساس در يكي از نشست هاي 
اخير گمرك ايران كه با حضور انجمن آزمايشگاه هاي 
همكار گمرك برگزاري ش��د، موضوع تعيين ماهيت 
و شناسايي كامپاند )محصولات پليمري با افزودني و 

فرمولاسيون پيچيده( مورد بحث قرار گرفته است.
محمد رضواني فر، رييس كل گمرك ايران با بيان اينكه 
آزمايشگاه هاي همكار گمرك نقش موثري در تعيين 
ماهي��ت كالاها دارند در اين خصوص گفته اس��ت كه 
موضوع تعيين ماهيت در گمرك بسيار مهم و پيچيده 
است. با همكاري هرچه بيشتر گمرك و مشاركت دادن 
آزمايش��گاه هاي ذيصلاح، تعيين ماهيت محصولات 

از جمله كامپاند با دقت و صحت بيشتري انجام شود .
وي همچنين بر ضرورت تعيين شيوه نامه تعيين دقيق 
ماهيت كالاها به منظور تعرفه و ارزش گذاري كالاهاي 
پيچيده اش��اره كرد و بر ضرورت دستيابي به تعريفي 
واحد از اين نوع محص��ولات تاكيد كرد. تعيين ارزش 
محصولات صادراتي و  وارداتي وظيفه گمرك است كه 
منوط به تعريف دقيق و صحت تعيين ماهيت كالاهاست. 
به گفته رضواني فر چند گروه كالايي به دليل پيچيدگي 
بالا از جمله محصولات كامپاند و مستربچ، نيازمند تعيين 
مبنا و بازنگري در  خصوص شيوه تعيين ماهيت هستند 
و شيوه نامه تعيين ماهيت محصولات جديد با همكاري 
و و همفكري بخش هاي دولتي و انجمن هاي تخصصي 
دس��ت يافتني است. به نظر مي رس��د كه محصولات 
كامپاند با توجه به فرمولاس��يون پيچيده خود ارزش 
افزوده بالاتري دارند ام��ا به عنوان محصولات با ارزش 
پايين تر به گمرك اظهار مي شوند. به همين دليل نيز 
نقش آزمايشگاه ها به منظور شناسايي اين نوع از كالاها 
كه به عنوان محصولات ساده تر پتروشيمي اظهار شده اند 

اهميت دارد.
  فروش محصولات پتروشيمي ايران 

در كشورهاي همسايه با قيمت بالا
حميد حسيني، سخنگوي اتحاديه صادركنندگان نفت 
و گاز و پتروشيمي نيز در خصوص صادرات غيرواقعي 
)كم اظهاري در صادرات( برخي محصولات پتروشيمي 
گفته اس��ت كه مقصد عمده كامپاند ه��اي صادراتي 
كشور تركيه يا اقليم كردستان عراق است. در آمار هاي 
صادراتي منطقه غرب كش��ور صادرات كامپاند يا مواد 
اوليه از شدت بيشتري برخوردار شد، اما اين موضوع در 
حالي رقم خورد كه تاكنون ما هيچ گونه صادرات مواد 
اوليه پتروشيمي به كشور عراق نداشته ايم و همين امر 
حساسيت ها درباره صادرات كامپاد ها و كم اظهاري در 
صادرات محصولات پتروشيمي را برانگيخت. وي تاكيد 
كرده است كه با توجه به حساسيت پيش آمده، گمرك 
خواستار شفافيت بيشتر در فرآيند صادرات كامپاند ها و 
در جزييات مركز يا مقصد خريد اين نوع محصولات شده 
است. در حال حاضر افراد نمي توانند كالاي پتروشيمي را 
به صورت آزادانه به ساير كشور هاي همسايه صادر كنند، 
اما با اين حال صادرات كامپاند براي عموم آزاد است، به 
همين خاطر با خريد، ارسال آن به نقطه اي مانند اقليم 
كردستان، عناصر آن را از يكديگر جدا مي كنند و سپس 
آن را با قيمت بالاتري به فروش مي رسانند. لازم به ذكر 
اس��ت، در حال حاضر گمرك اقداماتي را براي كنترل 
بيشتر بر روي صادرات محصولات كامپاند انجام داده 
اس��ت. با اين حال بايد توجه داشت كه افراد براي آنكه 
تعهد ارزي خود را كاهش دهند اقدام به كم اظهاري در 
صادرات مي كنند. با توجه به اينكه اختلاف قابل توجهي 
بين نرخ ارز نيما و نرخ بازار آزاد وجود دارد، اين دسته از 
متخلفات انگيزه هاي بالايي براي كم اظهاري دارند. در 
نتيجه به اين دليل كه اين مس��اله و مواردي مشابه آن 
سبب بروز مشكلات بسيار مهم در حوزه تجارت خارجي 
كشور و كمبود ارز مورد نياز براي واردات مي شوند، لازم 
است جديت بيشتري در زمينه برخورد با آنها به خرج 
داده ش��ود. ضمن اينكه بايد با متخلفاني كه تاكنون از 
چنين روش��ي براي دور زدن سيستم رفع تعهد ارزي 

استفاده مي كردند، برخورد جدي صورت بگيرد.

 خريد بيش از ۸۶ هزار تن 
برگ سبز چاي

رييس سازمان چاي كشور از خريد ۸6 هزار و ۱۹۲ تن 
برگ سبز چاي تاكنون از چايكاران استان هاي گيلان 

و مازندران خبر داد.
به گزارش ايسنا، حبيب جهانس��از گفت: ۵۴ درصد 
از برگ س��بز چاي خريداري ش��ده درج��ه يك و ۴6 
درصد درجه دو است. وي ارزش ريالي برگ سبز چاي 
خريداري شده را ۱۴۳۲ ميليارد تومان عنوان و اظهار 
كرد: از اين ميزان مبل��غ، نزديك به ۵۰ درصد معادل 
7۰۳ ميليارد تومان به حس��اب چايكاران واريز شده 
و پرداخت ها ادامه خواهد داش��ت. جهانساز ادامه داد: 
تاكنون دولت ۵7 درصد س��هم خ��ود و كارخانه هاي 
فرآوري چاي ۴6 درصد سهم شان را بابت خريد برگ 
سبز چاي پرداخت كرده اند. ميزان توليد چاي خشك 
نيز تاكنون به ۱۹ هزار و ۳۹۳ تن رسيده است. رييس 
سازمان چاي كش��ور در همين حال پيش بيني كرد؛ 
در سال جاري با توجه به بارندگي هاي صورت گرفته 
نزديك ب��ه ۱۴۰ هزار تن برگ س��بز چ��اي از باغات 

استان هاي گيلان و مازندران برداشت شود.
وي با بيان اينكه چين دوم به پايان رسيده است، گفت: 
امسال به دليل س��رماي اول فصل در ارديبهشت ماه، 
برداشت برگ سبز چاي از باغات با كمي تاخير انجام شد 
و پيش بيني مي كنيم در چين هاي بعدي اين تاخير در 
برداشت، جبران شود. جهانساز افزود: چين سوم حدود 
۱۰ تا ۱۵ روز ديگر در استان هاي گيلان و مازندران آغاز 

مي شود و يك چين هم در پاييز خواهيم داشت. 

ايران به دنبال ايجاد بانك مشترك با برزيل است/ موانع عمده تجارت با برزيل

ماموريت  برزيل  براي  واردات  از ايران 

دبير انجمن ملي صنايع لوازم خانگي با انتقاد از سازوكار بورس مطرح كرد 

عرضه ناكافي مواد اوليه معضل صنعت لوازم خانگي
دبير انجمن ملي صنايع ل��وازم خانگي گفت: تأمين مواد 
اوليه در كشور ما با توجه به سازوكار بورس يكي از معضلات 
است كه به علت عرضه ناكافي با قيمت مناسب به دست 
مصرف كننده نمي رسد. عباس هاشمي، دبير انجمن ملي 
صنايع لوازم خانگي ايران روز گذش��ته در نشست خبري 
اظهار ك��رد: حجم بازار لوازم خانگ��ي در دنيا حدود 6۰۰ 
ميليارد دلار است و رشد ۵ درصدي براي اين صنعت در دنيا 
پيش بيني مي شود. همچنين در ايران حدود 6.۵ ميليارد 
دلار گردش نقدينگي و گردش بازار لوازم خانگي اس��ت و 

رشد سالانه بسته به گروه كالايي از ۵ تا ۲۰ درصد است.
هاشمي ادامه داد: در برنامه هفتم توسعه رشد اقتصادي 
۸ درصدي پيش بيني شده اس��ت و براي صنعت رشد 
۸.۵ درصدي تعيين شده اس��ت. سهم صنعت از ارزش 
افزوده كشور ۱.۴ درصد است. وي در ادامه به مشكلات 
بخش صنعت اش��اره كرد و گفت: تأمين م��واد اوليه در 
كش��ور ما با توجه به س��ازوكار بورس يكي از معضلات 
است كه به علت عرضه ناكافي با قيمت مناسب به دست 
مصرف كننده نمي رسد. اين در حالي است كه تأمين مواد 
اوليه اصلي ترين قدم در بخش توليد و صادرات و توسعه 
واحدهاي صنعتي اس��ت. همچنين با توج��ه به اينكه 
قيمت گذاري دس��توري يا همان اعمال سياست هاي 
سركوب قيمتي، انجمن يا س��اير واحدهاي توليدي به 
اين موضوع بسيار پرداختند و با ستاد تنظيم بازار، وزارت 
صمت، سازمان حمايت جلسات مختلفي برگزار كردند 
و دلايل منطقي ذكر كردند كه سياس��ت قيمت گذاري 
دستوري سياست صحيحي نيست با توجه به اينكه قيمت 
مواد اوليه با نرخ آزاد به دست توليد كننده مي رسد لذا در 
حال حاضر خبري شنيده مي شود كه ظاهراً قيمت گذاري 
معطوف به كالاهاي اساسي شده و محدوديت در خصوص 
صنايع برگزار مي شود. هاشمي افزود: به طور عام در صنعت 
و به طور خاص مش��كل در صنعت كش��ور قط��ع ارتباط 
سيستماتيك با جهان است و عدم مشاركت صنعت لوازم 
خانگي در زنجيره جهاني تأمين و ارزش يكي از مشكلات 
ما است و ما بايد جايگاه مان مشخص شود و تا اين اتفاقات 

رخ ندهد به توسعه پايدار صنعتي نخواهيم رسيد. هاشمي 
بيان كرد: ساير مس��ائل و مشكلات صنعت لوازم خانگي 
داخلي است و ناشي از تكانه هاي بيروني و بحث ساز و كار 
بورس و بحث تأمين نقدينگي واحدها است كه بايد براي 
رفع آن فكري شود. تأمين مواد اوليه بايد به صورت اعتباري 
از صنايع بالادستي براي صنايع پايين دستي مهيا شود و ال 
سي داخلي اتفاق بيفتد كه خارج از هرگونه رانت و مسائل 
ديگر اس��ت. وي بيان كرد: انجمن صنايع لوازم خانگي به 
عنوان بزرگ ترين انجمن صنعت لوازم خانگي كش��ور و 
تنها انجمن ملي اين صنعت در راستاي پيوستن به زنجيره 
جهاني و در راستاي اينكه بايد پلتفرم پيوستن به زنجيره 
جهاني را فراهم كند ديدارهاي زيادي با طرف هاي خارجي 
داشته ايم و اخيراً يك گروه از كشور چين دعوت شده بودند و 
با اين گروه يك پروپوزال تعريف شد و حلقه هايي كه صنعت 
لوازم خانگي دچار مشكل است با آنها در ميان گذاشتيم و به 

توافقي رسيديم كه به برخي از آنها اشاره مي كنيم.
هاشمي اظهار كرد: ما در زمينه تحقيق و توسعه، يعني ايجاد 
يك مركز مشترك تحقيق و توسعه صنعت لوازم خانگي 

را به با كشور چين ايجاد خواهيم كرد. در خصوص بحث 
طراحي محصول و نوآوري مش��اركتي بين ايران و چين 
صورت خواهد گرفت. همچنين در خصوص زنجيره تأمين 
قطعات با چين گفت وگو انجام شده البته اعتقاد ما در اين 
زمينه صرفاً واردات نيست لذا ايران با چين در زمينه تشكيل 
شبكه تأمين قطعات با استانداردهاي لازم را در برنامه داريم 
كه همزمان با ورود تكنول��وژي و قطعات فناورانه صورت 
گيرد و محور آخر نيز در زمينه بازاريابي و فروش است زيرا 
در محصولات چيني در زمينه هاي مختلف از جمله لوازم 
خانگي در تمام كشورها موجود است. بنابراين در بخش 
بازارياب��ي و فروش را با چيني ها مطرح كرده ايم تا بتوانيم 
شبكه بازاريابي مناسبي را در منطقه با توجه به مزيت حمل 
و نقلي كه در منطقه وجود دارد ايجاد كنيم و در اين زمينه 

با چيني ها به توافقات رسيده ايم.

   توليد ۱۸.۷ ميليون دستگاه لوازم  خانگي 
در كشور

»فرش��اد براتي« نيز در اين نشست اظهار داشت: لوازم 

خانگي دومين صنعت پيش��رو در كشورمان است كه 
ايجاد ارزش افزوده ۱۵ درص��دي را به همراه دارد. وي 
افزود: اين صنعت گردش مالي سالانه 6.۵ ميليارد دلاري 
دارد و بخش��ي از حجم ص��ادرات را به خود اختصاص 
داده است. معاون برنامه ريزي، اجرايي و روابط عمومي 
انجمن صنايع ل��وازم خانگي ايران ادام��ه داد: با وجود 
مواجهه با ش��رايط تحريمي از سال ۹7، اين صنعت نه 
تنها توليدات كمي را حفظ كرده، بلكه با رشد بالا كيفيت 
را ارتقا بخشيده اس��ت. وي با بيان اينكه سال گذشته 
۱۸ ميليون و 7۰۰ هزار دستگاه لوازم خانگي در كشور 
توليد شده اس��ت، گفت: اعضاي انجمن توليدكننده 
۸۵ درصد محصولات بازار هس��تند. براتي با اشاره به 
برگزاري بيست و چهارمين نمايشگاه لوازم خانگي از ۱۹ 
تا ۲۲ مردادماه گفت: در ۲۳ دوره گذشته، اين نمايشگاه 
در محل نمايش��گاه بين المللي تهران برگزار شده كه 
داراي مخاطب مردمي بوده و به طور خاص در سه سال 
گذشته رضايمندي هاي بالايي داشته است. وي عنوان 
كرد: صنعت مردمي لوازم خانگي در سال گذشته با ۹۸ 
درصد بالاترين رضايتمندي را داشته است، ضمن اينكه 
اين نمايشگاه زيرنظر نمايشگاه هاي بين المللي تحت 
نظارت سازمان توسعه تجارت است. معاون برنامه ريزي، 
اجرايي و روابط عمومي انجمن صنايع لوازم خانگي ايران 
خاطرنشان كرد: در اين دوره از نمايشگاه، لوازم خانگي 
كوچك، سرمايشي و گرمايشي، قطعات و توليدات در 
۱۳ س��الن به متراژ ۲۲ هزار و ۵۰۰ متر مربع از ساعت 
هشت تا ۱۵ برگزار مي شود. وي گفت: در راستاي ارتقاي 
كيفيت محصولات، كانون دانش بنيان ايجاد شده است 
كه رونمايي از محصولات و خدمات نوآورانه در نمايشگاه 
برگزار خواهيم ك��رد و در آن ۱۳ واحد توليدي به ارايه 

دستاوردهاي خود خواهند پرداخت.
براتي با اشاره به فعاليت سامانه به هم رساني كارجويان و 
كارفرمايان، گفت: اين امر در راس��تاي توسعه ارتباطات 
گسترده است و شعار اين دوره از نمايشگاه »براي مردم و 

براي ايران« خواهد بود.


